
EB - Què sents cada cop que algú et 
truca per dir-te que ha vist volar un voltor, 
una milana o un xoriguer sense cap proble-
ma després de haver-los pogut alliberar del 
centre de recuperació?

NN - Doncs, lògicament una gran ale-
gria, ja que, encara que ja sabem que la 
majoria de vegades recuperar un mussol o 
un	falcó	no	té	influència	en	la	seva	població	
natural, no deixa de ser un pacient que has 
estat tractant al llarg d’un temps. Si, a més, 
es tracta d’una espècie que està en perill, la 
satisfacció és doble, pel propi individu i per 
la població. 

EB - Està clar, no obstant, que no totes 
les	entrades	al	centre	tenen	un	final	feliç.

NN - No. De fet el percentatge d’alli-
beració	 no	 sol	 superar	 el	 35%.	Molts	 ani-
mals ja arriben en condicions molt dolentes. 
Alguns porten gairebé una setmana ferits 
pel camp i llavors ja poca cosa podem fer 
per ells. 

EB - Deus haver estat testimoni d’in-
finitat	 de	 casos	 d’animals	 accidentats	 que	
entren al COFIB. En podries destacar un cas 
que, per alguna raó, guardis especialment a 
la memòria?

NN - El primer que em ve a la memò-
ria és el cas d’un mussol banyut que s’havia 
enganxat	en	un	fil	de	pues	i	tenia	l’ala	des-
trossada. Li vàrem haver de donar tants de 
punts	que	l’anomenàvem	“Frankenstein”.	Al	
final,	i	davant	la	sorpresa	de	tots,	l’animal	va	
volar i el vàrem poder alliberar. 

EB - Sabem que darrerament t’has 
convertit	en	una	mena	de	“mare	adoptiva”	
d’un xoriguer. Ens ho pots explicar?

NN	 -	 Vàrem	 haver	 de	 treure	 fins	 a	
cinc ous de xoriguer d’un niu en una obra. 
Els vàrem posar dins una incubadora sense 
saber	com	aniria,	però	al	final	en	varen	néi-
xer quatre. Tres els vàrem alliberar i el quart 
s’ha quedat al centre per tasques d’educació 
ambiental. 

EB - El teu interès per les aus rapi-
nyaires és degut a la teva especialització 
professional o hi ha altres causes?

NN - Va començar un poc per casua-
litat al llarg de la meva carrera universitària. 
Després, vaig tenir la sort de començar a 
treballar en un centre de recuperació. Enca-
ra que veure-les volar és preciós, quant les 
tens a prop és realment quan te n’adones 
de com d’impressionants són les aus rapi-
nyaires. Tota la fauna silvestre em sembla 
“al·lucinant”,	sigui	un	eriçó,	un	mostel,	una	
tortuga o un trencapinyons…. cada espècie 
amb les seves peculiaritats. Només la natura 
és perfecta. 

EB - Fa unes setmanes es va realitzar 
un cens de voltors negres i lleonats a Ma-
llorca. Creus que les dues espècies podran 
cohabitar sense problemes?

NN - Jo crec que sí. A la Península 
cohabiten sense problemes. A més, en prin-

cipi, el voltor negre és dominant sobre el 
lleonat a l’hora de menjar. 

EB - Els voltors lleonats arribaran a 
reproduir-se a la nostra Illa? Creus que serà 
a curt termini?

NN - Això ja no ho sé, però imagino 
que, si es donen les condicions apropiades, 
es reproduiran, com és natural. 

EB - Imaginem que no et queda gaire 
temps per anar a observar aus i fer sortides 
ornitològiques. En tot cas, quins són els teus 
llocs	 favorits	 o	 “secrets”	 que	 vulguis	 com-
partir ara amb els lectors d’Es Busqueret?

NN - Com que sóc més de muntanya 
que de platja, m’encanta tant la serra de 
Tramuntana com la de Llevant. La veritat 
és que no tinc cap lloc concret en especial, 
m’agraden tots. 

EB - També ens podries recomanar al-
gun país que hagis visitat darrerament i que 
hagi copsat el teu interès per alguna causa 
en concret?

NN - Tot i que va ser ja fa uns anys i 
només vaig visitar-ne una petita part, Aus-
tràlia em sembla un país fascinant. Allà pots 
pujar	una	muntanya	i	fins	on	es	perd	la	vista	
només veure-hi boscos i camps. És immens. 
Des de petita, havia volgut anar-hi i no en 
sé molt bé la raó. Estic segura que hi tornaré 
a anar. 

EB - Que representa per a tu el GOB i 
què hi has trobat de particular que ens vul-
guis contar?

NN - Encara que, en principi, no 
participo activament a l’entitat, compartei-
xo plenament totes les seves activitats i la 
preocupació per a la conservació del territo-
ri, imprescindible per a la biodiversitat que 
hem de preservar per a les futures genera-
cions. •

EB - Ets responsable d’un projecte de 
cria en captivitat de la milana (Milvus mil-
vus) que es desenvolupa a les instal·lacions 
de la Fundació Natura Parc. Quins són els 
objectius d’aquest projecte?

NN - Com a qualsevol projecte de cria 
en captivitat, l’objectiu principal és establir 
un estoc reproductor que garanteixi la cria 
de polls per a la seva reintroducció. També 
és molt important, sobretot en espècies que 
estan en perill d’extinció, aconseguir la ma-
jor variabilitat genètica possible. 

EB - Aquest projecte és pioner a tot 
Espanya. Això representa una responsabili-
tat afegida?

NN - No. Més aviat és una respon-
sabilitat cap a la gent que ha cregut en el 
projecte,	però	 tothom	sap	 la	dificultat	que	
comporta. Encara que facis tot el que pots, 
no sempre s’aconsegueixen els resultats que 
esperaves	perquè	hi	 influeixen	molts	altres	
factors. 

EB - També has participat activament 
en un altre projecte, que ja ha conclòs, de 
control de gavines (Larus michahellis). Les 
gavines han marxat de Mallorca o és que el 
projecte ha estat molt efectiu?

NN - Crec que, en conjunt, el projec-
te ha estat bastant efectiu, però en realitat 
només era un complement d’un altre tipus 
de mesures que s’havien de prendre, com el 
tancament de l’abocador de Son Reus. Les 
gavines no han desaparegut de Mallorca, 
simplement ha disminuït la seva població, 
pel control directe, però sobretot per la dis-
persió que s’ha produït per manca d’aliment. 
Aquesta era la idea: que quedés una pobla-
ció estable amb els recursos naturals dispo-
nibles en aquest moment. 

EB - A més, col·labores en les tasques 
habituals del COFIB i ets testimoni de la en-
trada diària al centre de molts animals que 
han patit tot tipus d’accidents per culpa de 
les infraestructures i/o la inconsciència d’una 
part de la població. A qui és més fàcil consci-
enciar dels problemes de la fauna silvestre: 
a les administracions o als particulars?

NN - Fàcil, a cap. Per desgràcia, el 
medi	ambient	no	dóna	beneficis	a	curt	ter-
mini. De totes formes, sembla que cada cop 
hi ha una major conscienciació social. Fins 
que la majoria de la societat no canviï, no 
canviaran les administracions. 

EB - Els ciutadans entenen realment 
la diferència entre un animal exòtic i un ani-

mal domèstic?

NN - Molts de cops, no ho entenen. 
Tenim tendència a pensar que, perquè es 
ven en una botiga, ja és un animal domèstic 
i molts cops no és així. Tal com expliquem 
als nins i nines que venen de visita al centre, 
un animal exòtic simplement és un animal 
salvatge d’un altre país. No ha sofert un pro-
cés de domesticació com ha tingut un ca; 
per tant, sempre hem de tenir en compte 
que és un animal salvatge en captivitat. 

EB - Tu que coneixes bé altres centres 
de recuperació de fauna silvestre perquè hi 
has estat, podries fer una comparació del 
COFIB amb els de la resta d’Espanya?

NN - En comparació amb altres cen-
tres, el COFIB -per estar en una illa petita- 
rep un nombre molt elevat d’animals, uns 
2.000 a l’any. Crec que hi ha dues coses que 
hi	influeixen.	La	primera,	que	el	territori	és	
petit i hi ha gent per tot arreu, motiu pel 
qual és més fàcil trobar un animal. I la se-
gona, que hi ha molts estrangers, que solen 
tenir una major conscienciació amb aques-
tes coses. La resta, en general, és bastant 
semblant. Potser aquí hi ha una major den-
sitat però una menor varietat d’espècies. 

Nieves Negre
Per Enric Culat

eculat@balearsfaciencia.com

“Un	animal	exòtic	
simplement és un animal 
salvatge	d’un	altre	país”
Nieves Negre és nascuda a Saragossa i té una 

formació d’estudis en veterinària. Va arribar a Ma-
llorca el 2003 i de seguida és va posar a fer feina 
al Consorci per a la Recuperació de la Fauna Sil-
vestre (COFIB), un centre ubicat al municipi ma-
llorquí de Santa Eugènia, participat pel Govern de 
les Illes Balears i la Fundació Natura Parc. La seva 
passió i el seu amor pels animals l’han dut no no-
més a dedicar-s’hi professionalment, sinó també a 
estar-ne pendent a tot hora, cosa que fa en el sentit 
més literal del terme. La feina i la dedicació queden 
totalment compensades, segons ens diu amb un 
somriure, cada cop que algú li explica que ha vist 
un animal silvestre, per exemple una milana, volant 
sense problemes, perfectament recuperada després 
del seu pas per les instal·lacions del COFIB.
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